

## Expert: Caspian region has tremendous potential to supply Europe with gas and LNG

🕒 13 July 2017 10:47 (UTC+04:00) 👁 237



By **Trend**

The Caspian region has tremendous potential to supply Europe with additional pipeline gas supplies and LNG, believes Claudio Steuer, Director of SyEnergy, a UK energy consultant focused on strategy and commercial matters involving natural gas and LNG value chains.

He noted that a world scale LNG plant could be developed for Caspian gas supplies to Europe, for example, in the existing oil terminal of Ceyhan in close cooperation with Turkey.

“As a matter of fact, Azerbaijan’s political and economic leadership in the Caspian region can significantly game change the fortunes of the country and that of Turkmenistan and Kazakhstan, by developing a Marine CNG link, creating a de facto Caspian Gas Hub in Baku – and enabling greater gas exports via pipeline and the development of an LNG export project,” Steuer told Trend.

He noted that all the essential building blocks for development of the Caspian Gas Hub are in place - Azerbaijan has sufficient gas reserves, the support of the European Union to continue to provide diversity of supply and route to member states, and a strategic relationship with Turkey to progress with the first LNG train de-risking further expansions of the larger project.

"Once the first phase of the project becomes real, it will be much easier to link up Azerbaijan with Turkmenistan and Kazakhstan via marine CNG bypassing decades long of geopolitical opposition from Russia and Iran, interested in pushing ahead with their own natural gas and LNG monetization projects and securing valuable gas markets ahead of Azerbaijan, Turkmenistan and Kazakhstan," Steuer said.

According to the expert, besides additional natural gas and potential LNG supplies from the Caspian Region, Europe stands to benefit significantly from the massive gas finds in the Eastern Mediterranean countries of Egypt, Israel and Cyprus. He noted that once those countries agree on the development projects to supply the domestic and export markets, Europe should have additional options to receive natural gas supplies via pipeline, marine CNG and LNG.

"Caspian countries need to organize themselves with a sense of urgency if they are going to benefit from this limited "window of opportunity" and diversify the markets for their natural gas resources beyond Russia and China," Steuer said.

The consultant noted that it is of strategic importance for Azerbaijan to capitalize in the current economic ineffectiveness of US LNG supply into Europe, and the West rapprochement efforts with Iran.

"It is hard to imagine a better timing for Azerbaijan to launch a bold energy vision for the next 20 years to unleash sustainable growth and place the Caspian Region in the appropriate energy leadership position commensurate with the collective natural gas reserves held. Failure to launch such bold energy initiative means accepting that a significant portion of the gas reserves will remain undeveloped or will be sub optimally commercialized serving Russian and Chinese interests," he said.

---

Follow us on Twitter [@AzerNewsAz](https://twitter.com/AzerNewsAz)

#LNG



## Каспийский регион обладает огромным потенциалом для обеспечения Европы газом и СПГ - эксперт

13 июля 2017 15:45 (UTC+04:00)



БАКУ /Trend/ - Каспийский регион обладает огромным потенциалом для обеспечения Европы дополнительным трубопроводным газом и СПГ, сказал Trend директор британской консалтинговой компании SyEnergy, специализирующийся на вопросах энергетики, связанных с природным газом и СПГ, Клаудио Стойер.

По его словам, для поставок каспийского газа в Европу может быть создан завод мирового масштаба по производству СПГ, например, в существующем нефтяном терминале в турецком порту Джейхан в тесном сотрудничестве с Турцией.

«Фактически политическое и экономическое лидерство Азербайджана в Каспийском регионе может значительно изменить его судьбу и судьбу Туркменистана и Казахстана посредством налаживания морской транспортировки сжатого газа на основе технологии CNG и создания де-факто каспийского газового узла в Баку», - сказал Стойер.

Эксперт отметил, что основные условия для создания каспийского газового узла присутствуют – у Азербайджана есть достаточные запасы газа, ЕС продолжит поддерживать диверсификацию источников и маршрутов поставок в государствах-членах, и Азербайджан и Турцию связывают стратегические отношения.

«Будет гораздо легче соединить Азербайджан с Туркменистаном и Казахстаном посредством морской транспортировки сжатого газа, обойдя продолжающиеся не первое десятилетие возражения со стороны России и Ирана, заинтересованных в продвижении своего газа на важных газовых рынках», - сказал Стойер.

По его словам, помимо поставок природного газа и в перспективе СПГ из Каспийского региона, Европа может получить большие выгоды от крупных газовых месторождений, обнаруженных в восточном Средиземноморье – в Египте, Израиле и на Кипре. Эксперт отметил, что после согласования этими странами проектов по разработке данных месторождений и поставкам на внутренний рынок и на экспорт, Европа получит дополнительные источники поставок природного газа по трубопроводам, по морю в виде сжатого газа и в виде СПГ.

«Прикаспийским странам необходимо спешить, если они хотят получить выгоды от этого ограниченного «окна возможностей», диверсифицировать свои поставки газа и выйти на рынки газа за пределами России и Китая», - сказал Стойер.

Он отметил, что для Азербайджана стратегически важно извлечь выгоду из нынешней ситуации, когда поставки СПГ в Европу экономически невыгодны и Запад принимает усилия для сближения с Ираном.

«Трудно представить себе лучшее время для того, чтобы Азербайджан начал смелую энергетическую программу на ближайшие 20 лет, чтобы стимулировать устойчивый рост и поставить Каспийский регион на лидирующее место, соразмерное с запасами природного газа в этом регионе. Если эта смелая инициатива в области энергетики не будет реализована, значительная часть запасов газа в регионе останется неразработанной или будет частично оптимизирована для обслуживания интересов России и Китая», - сказал эксперт.

(Автор: Елена Косолапова. Редактор: Ирина Парфёнова)

Твиттер: [@E\\_Kosolapova](#)

**ТЭГИ:** [поставки газа в Европу](#) [азербайджанский газ](#)  
[туркменский газ](#)